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Postadress: Uppsala kommun, 753 75 Uppsala 
Telefon: 018-727 00 00 (växel) 
www.uppsala.se 

Sammanträdesprotokoll från LSS-rådet 
Datum: 2019-09-11 

Tid: 9:00-12:00 

Lokal: Fyrisborgsgatan 1, rum 409 

Närvarande 
Joakim Strandman (of), Pia Ek (vice of), Leif Tallskog (ord), Birgitta Anér (ers),Stig 
Rådahl (ord),Loa Mothata (ers),  

Tjänstepersoner 
Jeanette Nordin(strateg), Lenita Granlund (dir)  

Övriga deltagare 
Agnes Larsson Lindholm (avtalsansvarig) stadsbyggnadsförvaltningen  

Oscar Västerlund Wålberg (avtalsansvarig) stadsbyggnadsförvaltningen  

Runa Krehla (kulturstrateg) kulturförvaltningen  

Ewa Wennmark (fritidsstrateg) stadsbyggnadsförvaltning  
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Mötespunkter 
Paragrafer 33–45 

1. Mötets öppnande, val av justerare, fastställande av dagordning samt 
föregående protokoll (§33) 

Mötet öppnas. 

LSS-rådet beslutar:  

• Datum för nästa möte 4 december 
• att utse Leif att justera protokollet, samt 
• att tid för justering är 25 september, protokollet lämnas på HSO (receptionen), 

Kungsgatan 64, samt 
• att fastställa föredragningslistan, samt 
• att lägga föregående protokoll till handlingarna. 

2. Skriftlig information om omsorgsnämndens budget (§34) 

Lenita (dir) delar ut skriftlig information om omsorgsnämnden - ekonomiskt bokslut 
per juli 2019. Bilaga 1. 

Föreningarna efterfrågar förtydligande av den skriftliga informationen. 
  
Lenita informerar att förvaltningen ligger c:a70 miljoner i underskott. Det är främst 
höga kostnader inom LSS. Underskott beror bland annat på uppstart av nya 
verksamheter utan utökning i budgeten.  

3. Skriftlig information om organisationsförändring inom myndighet (§35) 

Lenita (dir) delar ut skriftlig information om organisationsförändring inom 
förvaltningen. Bilaga 2. 

Föreningarna efterfrågar förtydligande av den skriftliga informationen. 

 
Lenita informerar att idag är myndigheten uppdelad på tre avdelningar, vars chefer 
gemensamt styrt myndigheten. Det har befunnits problematiskt och på grund av det 
anlitade förvaltningen ett konsultföretag. Konsultföretaget gjorde en genomlysning 
inom hela organisationen, bland annat genom att intervjua biståndshandläggare, 
enhetschefer och avdelningschefer. Utredningen resulterade i att förvaltningen vill ha 
en samlad myndighet med en myndighetschef. 

Föreningarna önskar få en organisationsskiss. 
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4. Kort information om LSS-rådets uppföljning (§36) 

Jeanette (strateg) informerar om genomförd workshop med tidigare och nuvarande 
representanter i LSS-rådet. Avsikten med workshopen var att ta fram underlag för 
riktlinjer och förslag till arbetsmetoder för LSS-rådet. Jeanette ska sammanställa 
materialet och återkomma med dokument till nästkommande LSS-råd. Efter att rådet 
tagit del av och beslutat om dokumenten går de upp till nämnden för beslut. Det 
gjordes även en överenskommelse på workshopen om att arbetsutskottet ska ansvara 
och planera för hur det som återstår av bidraget från Länsstyrelsen ska nyttjas. Senast 
31 september ska en återrapportering skickas till Länsstyrelsen om projektet.   

5. HAB ersättning (§37) 

Lenita (dir) informerar om HAB ersättning:  

Under två år har nämnden fått statsmedel för att öka habiliteringsersättningen. De 
riktade bidragen betalas ut efter ansökningar från kommunerna. Om inte alla 
kommuner ansöker kan det finnas pengar kvar och därmed har kommuner möjlighet 
att ansöka om kvarvarande medel. 
 
Då Uppsala kommun har högre habiliteringsersättning än andra jämförbara 
kommuner så bedömer förvaltningen att en ansökan om kvarvarande medel inte är att 
utnyttja förvaltningens resurs på rätt sätt. Förvaltningen vill även ge andra kommuner 
möjlighet till att få enhetlig/lika ersättning.  

Föreningarna protesterar mot nämndens beslut.  

Föreningarna menar att nämndens beslut att inte ansöka om kvarvarande medel 
innebär att målgruppen bedöms ha tillräckligt med pengar, vilket får anses 
anmärkningsvärt. Föreningarna accepterar heller inte argumentet att en ansökan 
skulle ta för mycket administration i anspråk. Det är inte heller nämndens uppdrag att 
ta ansvar för andra kommuner.  

Föreningarna menar att även om det handlar om eventuella kvarvarande medel, så är 
det viktigt att förvaltningen ansöker.  

6. Utjämningsbidrag (§38) 

Lenita (dir) informerar: 
 
Det finns ett särskilt kostnadsutjämningssystem för verksamhet enligt LSS. Enligt 
lagen om utjämning av kostnader för stöd och service till vissa funktionshindrade, 
beräknas för varje kommun en standardkostnad per invånare, och beroende på hur 
denna avviker från den för riket genomsnittliga standardkostnaden tilldelas 
kommunen ett bidrag från eller betalar en avgift till utjämningssystemet . 
Systemet har tillkommit för att utjämna kostnaderna över landet, så att om man har 
låga kostnader blir man bidragsgivare och har man höga kostnader blir man 
bidragstagare. 
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7. Systematiskt arbetssätt inom LSS (§39) 

Liselotte (avdelningschef, arbete och bostad) informerar: 

Avvecklande av FUNCA pågår, vilket har varit svårt då metoden är etablerad som 
arbetssätt på vissa enheter.  
Beslut har tagits att nyanställda ska gå en obligatorisk introduktionsutbildning. 
Avdelningen arbetar för att ta fram en styrmodell och nytt introduktionsprogram för 
chefer. Avdelningen kommer följa socialstyrelsens rekommendationer och dra nytta av 
kvalitetsstaben för att kvalitetssäkra verksamheterna.  Avdelningen är även med i 
projekt Goda levnadsvanor.  
 

Birgitta Anér (HSO)informerar om att  

hon nu är utbildad till brukarrevisor och varit hos en verksamhet för en provrevision 
med tre andra. Bland annat togs bemötandefrågan upp. Birgitta anser att den 
verksamhet hon besökte är en verksamhet som förvaltningen bör använda som gott 
exempel, för att sprida kunskap till hela organisation. 

Liselott (avdelningschef, arbete och bostad) instämmer och vill gärna ta del av vilken 
verksamhet det gällde.  

8. Hyror inom omsorgsnämndens 
ansvarsområde(stadsbyggnadsförvaltningen (SBF)kommer till rådet) 
(§40) 

Agnes Larsson Lindholm (avtalsansvarig) informerar om hyressättning: 

Kommunen kan äga eller hyra från en annan hyresvärd. När SBF hyr, framförallt LSS-
boenden, så hyrs det som blockavtal. Då tillämpas så kallad marknadshyra och 
kommunen betalar för hela blocket (huset). När SBF sen hyr ut, definieras det som 
bostad. Då används bruksvärdeshyra.  

SBF förhandlar med hyresgästföreningen, som företräder hyresgästen. SBF använder 
sig av nationell beräkningsmodell, som gäller för hela Sverige. Hyran styrs av bland 
annat läge, skick och storlek. Hyran sätts efter objekt, inte efter individen. Det finns 
krav på hur en LSS bostad ska se ut och därför har den högre bruksvärde än andra 
lägenheter.  

Basutrymmen (rena personalutrymmen) betalas inte av hyresgäst utan av 
förvaltningen.  

Reflektioner: 

Föreningarna anser att hyreslagen inte ska tillämpas fullt ut för bostäder som är 
beviljade enligt LSS. Den som fått stöd (i detta fall bostad) beviljat enligt LSS ska inte ha 
extra kostnader till följd av sin funktionsnedsättning, t ex kostnad för tillgång till 
gemensamhetsutrymmen eller särskild utrustning i bostaden. Kommunen har rättat 
sig efter tveksamma domstolsbeslut i stället för att följa intentionerna bakom 
lagstiftningen så som de framgår av förarbetena till LSS lagen.  
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Propositionen är grundläggande och tydlig, medan domstolsbesluten är märkliga. Att 
göra hyreslagen ograverat tillämplig stämmer inte med lagstiftarens intention.  

Nämndrepresentanterna i LSS-rådet kommer att lyfta hyresfrågan i sina respektive 
partier. 

9. Lägesrapport Ge makten vidare (§41) 

Pia Ek (HSO) informerar. Bilaga 3. 

- Projektet Ge makten vidare befinner sig i slutfasen och ska avslutas i februari. 
Eventuellt kommer en ansökan om medel för fortsatt verksamhet att göras. 

-FUB och Ge makten vidare har startat 16 studiecirklar tillsammans med tre 
studieförbund. De kommer ta över utbildningsbiten. 

- FUB och Ge makten vidare vill överföra 11–12 arbetsgrupper till att bli brukarråd, som 
arbetar under DV-tid. 

-FUB och Ge makten vidare vill överföra samtalsmodell/slinga att använda i flera 
verksamheter än LSS-boende och DV. För att tex öka kunskap hos förvaltningar, 
politiker, kommunkontoret.  

- FUB och Ge makten vidare föreslår att brukarrevision LSS, införs som komplement till 
individ- och avtalsuppföljningar. 

- FUB och Ge makten vidare vill integrera den sambandscentral som skapats inom 
projektet med kommunens kontaktcenter, En väg in. 
 

Pia meddelar att det är otydligt hur förvaltningen hanterar klagomål och synpunkter 
och att det finns brukare och närstående som inte vågar lämna klagomål på personal 
på grund av att de befarar negativa konsekvenser. Föreningarna vill gärna få 
information om hur förvaltningen hanterar klagomål och synpunkter och vill ha med 
det som en punkt på eventuellt nästkommande kallelse till LSS-rådet. 

Feven Tewolde(verksamhetsutvecklare) ansvarig för OMF synpunktshanteringssystem, 
informerar kort om hur klagomål och synpunkter hanteras på förvaltningen. 

10. Avstämning om kultur och fritid med representanter (§42) 

Runa Krehla (kulturstrateg) och Ewa Wennmark (fritidsstrateg) informerar:  
Ewa har arbetat med en utredning om kultur och fritids aktiviteter för målgruppen. 
För att få veta vad målgruppen tycker kring dessa frågor bjöds det till en workshop. Det 
var högt deltagande och en mycket uppskattad workshop. 

Utredningen kommer att behandlas i nämnd innan den blir offentlig. Den kommer bli 
tillgänglig efter 26 september. 

Utredningen visar att det finns många aktiviteter för målgruppen, men att det är få som 
kan ta sig till aktiviteterna. Det finns svårigheter med att färdtjänsten inte fungerar, att 
den enskilde inte har ledsagare eller kontaktperson samt att det inte finns personal 
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som kan följa med. Problematiken ser likadan ut i hela landet. Det finns svårigheter 
med tillgänglighet på offentliga platser där olika aktiviteter hålls.  

Föreningarna instämmer med svårigheterna som finns och vill gärna se en lösning på 
dem. 

11. Tolkning av §15 LSS (§43) 

Birgitta Anér anför att kommunens beslut att lägga ner två s k arenor för samverkan är 
ett felaktigt beslut då kommunen har till uppgift att samarbeta och samverka med 
föreningar enligt LSS. Former bör bestämmas tillsammans av huvudman och 
organisationerna.  

Nämnden har tagit ett ensidigt beslut om att lägga ner arenorna och de synpunkter 
som framförts av föreningarna, har inte beaktats alls. Föreningarna har lagt mycket 
arbete på arenorna, vars syfte varit att diskutera myndighets- och bostadsfrågor.  

Jeanette informerar att kontakt har tagits med kommunens jurist Helena Svahn. 
Helena berättade om att kommun och föreningar ska samverka och hitta samsyn. Men 
om det inte går att enas för hur samverkan kan ske, då ska det noteras och 
föreningarna har möjlighet att anmäla kommunen till IVO.  

Reflektioner:  

Föreningarna förklarar att tanken med arenorna var att hantera myndighets- och 
bostadsfrågor i särskild ordning för att dessa inte rymdes inom LSS rådets möten. 
Förslaget kom från nämnden att ha egna möten för dessa frågor.  
Föreningarna är missnöjda med nämndens hantering av detta ärende och vill att 
nämnden tittar på det igen. Om beslutet inte ändras, så överväger föreningarna 
anmäla till IVO. 

Nämnden anser inte att den har tagit bort möjligheten för att samverka. Nämnden 
tycker att det är viktigt att lyssna och samverka med brukare och brukarföreningar och 
att LSS-rådet är en bra form för det. 

12. Frågor till nästa möte (§44) 

 

 

13. Paragraf 32 Mötet avslutas (§45) 

Mötet avslutas. 

 

 

 



Sida 7 (7) 

Justerandes sign   Utdragsbestyrkande 

 

 

Justeringens tid och plats 
25 september, HSO, Kungsgatan 64 

Underskrifter 

X
Feven Tewolde
Sekreterare

 

X
Joakim Strandman
ordförande

 

X
Leif Tallskog
justerare
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